
Letošní podzimní setkání starostů Svazku obcí mikroregionu 
Hlučínska-západ se neslo zejména v duchu komunitního plánování 
sociálních služeb 
 
K podzimu již tradičně patří konání zasedání Sněmu starostů Svazku obcí mikroregionu Hlučínska-
západ. Nejinak tomu bylo také letos. V pořadí sedmé zasedání se konalo ve čtvrtek  
21. října 2021, tentokrát v prostorech budovy nového obecního úřadu v Chuchelné. 
 
Na programu bylo hned několik důležitých bodů, kterým se starostky a starostové 14 členských obcí 
mikroregionu Hlučínska-západ věnovali. Jedním z nich určitě bylo závěrečné zhodnocení projektu 

„Posilování administrativní kapacity obcí na bázi meziobecní spolupráce“, známého 
více jako „Centra společných služeb (CSS)“ Svazu měst a obcí České republiky, 
do něhož jsme se zapojili v polovině roku 2016 a který po více jak 5 letech dospěl 
ke svému závěru. Právě díky Centru společných služeb se povedlo výrazně 

nastartovat činnost mikroregionu – ať už v oblasti odborného poradenství obcím, krizového řízení, 
vzdělávacích aktivit, ale i pomoci občanům. Projekt je sice u konce, fungování mikroregionu však bude 
pokračovat dále stejným způsobem, jak jsme zvyklí, protože se ukázal jeho jasný přínos nejen pro obce. 
 
Hlavním tématem zasedání bylo společné komunitní plánování sociálních služeb a návazných aktivit 
v mikroregionu Hlučínska-západ. Jde o oblast, jejíž důležitost si velmi dobře uvědomujeme. I proto byl 
v roce 2020 aktualizován „Katalog sociálních služeb“ (portál sociálních služeb je dostupný na adrese: 
http://www.hlucinsko-zapad.cz/portal-socialnich-sluzeb-1/). A na rok 2022 v souvislosti se začátkem 
fungování nových sociálních služeb připravujeme jeho další rozsáhlou aktualizaci. V červnu a červenci 
2021 však proběhla velmi důležitá část komunitního plánu, a sice mapování situace v obcích. Zajímali 
jsme se o to, jaké sociální, ale i zdravotní služby jsou v obcích dostupné, co jejich představitelé plánují 
a co by uvítali. Snažili jsme se zjistit, jak život 
v obcích funguje, jaké v nich mají problémy, 
ale především, jak se dívají na možnost 
společného plánování a do budoucna i širší 
spolupráce v oblasti sociálních služeb. Již 
v průběhu návštěv v obcích jsme se setkali 
s velmi kladnými ohlasy a nyní na zasedání 
jsme prezentovali všem starostkám 
a starostům naše konkrétní zjištění. Patří mezi 
ně především přehled plánů jednotlivých obcí, 
ať už jsou to komunitní centra, denní 
stacionáře či byty (startovací i byty pro 
seniory). Velká poptávka je po terénních 
sociálních službách, tedy takových, kdy 
pracovníci dojíždí za klienty domů. Rovněž chybí jakýsi „lokální zastřešující subjekt sociálních služeb 
v mikroregionu“. Naším dlouhodobým cílem je přivést registrovaného poskytovatele sociálních služeb 
na naše území, ovšem takového, který by zde zároveň sídlil. Tím by se zlepšila dostupnost sociálních 
služeb pro všechny obyvatele, kteří je potřebují. Víme, je to nelehký úkol. 
 
V mikroregionu dlouhodobě spolupracujeme s Ing. Pavlou Kasášovou, která působí na Ministerstvu 
práce a sociálních věcí v rámci projektu Implementace politiky stárnutí na krajskou úroveň, je 
koordinátorkou pro Moravskoslezský kraj. Paní Ing. Kasášová na zasedání vystoupila – její příspěvek se 
věnoval problematice péče o seniory a další závislé osoby v domácím prostředí a tomu, jak může nejen 



obec pečujícím pomoci. Zájem být v domácím prostředí, i když přijdou zdravotní komplikace, je 
obzvláště v našem mikroregionu velmi silný. 
Z toho, co chystáme v komunitním plánování v dohledné době, a co věříme, že se nám v průběhu roku 
2022 podaří uskutečnit, je vlivem pandemie odložený den sociálních služeb či setkání klubů seniorů 
z Hlučínska – „SeniorFest“. Připravujeme i zájmové besedy, sportovní aktivity a vzdělávací akce, a to 
nejen napříč generacemi, ale také napříč celým mikroregionem. O jejich konání vás budeme včas 
informovat a věříme, že vás zaujmeme tak, že se zúčastníte v hojném počtu. 
Připravujeme mapování bezbariérovosti obcí, které budeme provádět ve spolupráci se spolkem 
Ekvilibro z. s. (v Kravařích již tato aktivita započala). Cílem je navrhnout co nejjednodušší řešení 
k zajištění dostupnosti různých míst v obci. Uveďme praktický přiklad – kaple na zámku v Kravařích se 
stala díky tomuto mapování přístupnou pro osoby na invalidním vozíku. Stačila k tomu pouze vhodně 
zvolená mobilní plošina. 
Zástupcům mikroregionu jsme letos představili Centrum duševního zdraví v Opavě, které se věnuje 
osobám s psychickými problémy. Již od roku 2020 je v Kravařích zastoupení Eurotopia CZ, o. p. s. 
Pro všechny zájemce nejen z Kravař, ale celého mikroregionu je tak dostupná služba bezplatného 
poradenského střediska pro osoby, které se ocitly v nepříznivé sociální situaci (nejen dluhová poradna). 
Každé pondělí je v budově Městského úřadu v Kravařích v provozu kontaktní místo DomA-domácí 
asistence Kobeřice (je určeno občanům mikroregionu, kteří hledají terénní sociální službu nebo se 
chtějí o této možnosti informovat). 
Na Městském úřadě v Kravařích začala fungovat v rámci odstraňování nejrůznějších bariér „Tichá 
linka“. Jedná se o službu pro klienty se sluchovým postižením. Ve spolupráci s organizaci Tichý svět, 
o. p. s. bude možné využívat online tlumočení do znakového jazyka nebo textový přepis mluvené řeči. 
 
Zaujali jsme vás? Pak určitě sledujte naše webové stránky www.hlucinsko-zapad.cz, kde se 
s předstihem dozvíte o všem, co připravujeme. 
 
 
 
 

Mgr. David Adamec 
tajemník Svazku obcí mikroregionu Hlučínska-západ 

 
 

 
 
 

 


